
مدیریبازیگرانشرابدعادتمیکند
گفت وگو با سمیرا حسن پور درباره حضورش در برنامه »اسکار« و بازیگری در سینما و تلویزیون

در چند ســال گذشته چندین 
همکاری با شبکه نمایش خانگی داشته اید. 
از تجربــه ایــن ســریال ها بگویید. چه 

تفاوت هایی با تلویزیون دارد؟
حتما تفاوت دارد. ممیزی های کمتری هست 
و دست مان برای طرح مســائل مختلف بازتر 
است. من سر سریال جیران بودم و 2رئالیتی شو 

هم داشتم.

با توجه به ایــن بازخوردها فکر 
می کنید مخاطب تلویزیون بیشتر است یا 

شبکه نمایش خانگی؟
تلویزیون پیش از این بیننده های بیشــتری 
داشت، چون رســانه ای اســت که رایگان در 
اختیار همه است و همه می توانند ببینند، اما 
مدتی است تعداد تماشــاگرانش کمتر شده 
اســت. امیدوارم به روال ســابق برگردد و باز 
هم همان تعداد بیننده را داشــته باشد؛ برای 
اینکه جایگاه دیگری دارد. شــما نمی توانید 
مثلا سریال پایتخت را با هیچ سریال دیگری 
مقایسه کنید. چه اشکالی داشت که تلویزیون 
اینقدر پربیننده بود؟  شــبکه نمایش خانگی 
مخاطبان خاص تری دارد که قشــر متوسط 

روبه بالا هستند.

احتمالا یکــی از دلایلش همان 
مبلغ اشتراکی است که باید پرداخت کنند.

دقیقا. تصور من همین اســت. کسانی که در 
شهرستان های کوچک هستند یا از نظر مالی 
ضعیف هســتند، به این پلتفرم ها دسترسی 
ندارند. با وجــود این شــبکه نمایش خانگی 
بینندگان خودش را دارد که تعدادشــان کم 

هم نیست.

از برنامه اســکار صحبت کنیم. 
چطور تجربه ای بود؟

من اصولا در این برنامه ها شــرکت نمی کنم؛ 
ولی چون ایــن کار آقای مدیری بــود، رفتم. 
تجربه جذابی بود و  صحنه هایش در شبکه های 
اجتماعی پربازدید شد. سر صحنه هم خیلی 
خندیدیــم و خــوش گذشــت. مدت ها بود 
اینقدر نخندیــده بودم. نعیمه نظام دوســت 
واقعا دوست داشتنی هســتند و باعث شدند 
بخندیم. فضای خوبی سر تصویربرداری وجود 
داشت. خود آقای مدیری و بقیه کسانی که با 
آنها هم گروه بودم، مثل بهنام تشکر و محمدرضا 
هدایتی هم بسیار عالی بودند؛ برای همین نظرم 

درباره این برنامه ها اصلا عوض شد.

این دومین همکاری شما با مهران 
مدیری است و پیش از این ساعت 6عصر را 

با او کار کرده بودید. کار با او چطور است؟
آقای مدیری آدم را بدعادت می کند. آنقدر کار 
با او جذاب است که دیگر نمی خواهید بعد از آن 
سر کار دیگری بروید؛ چون شرایط کار خیلی 

انسانی و درست است.

این شرایط درست که می گویید، 
چیست؟

از نظر زمان کار خیلی خوب است و به عوامل 
اهمیــت می دهــد؛ یعنی 

زمان بنــدی طوری 
نیست که از 5صبح 
ســر کار باشی تا 

آخر شب. این باعث می شود بازیگر و همین طور 
بقیه گروه آرامش داشته باشند. این توجه در 
کارهای دیگر وجود ندارد؛ یعنی مقدار زمانی 
که عوامل در روز کار می کنند خیلی زیاد است 
و ساعت های آفیش ها هم بد است. ولی سر کار 
آقای مدیری همه  چیز خیلی فکرشــده است 
و جو آرام است؛ کسی ســر کسی داد نمی زند 
و فضای بسیار آرامی  وجود دارد. خودش هم 
انسان محترمی  است و همه  چیز سر کار خوب 

است. امیدوارم دوباره بتوانم با او کار کنم.

شما فیلم »تابستان همان سال« 
را هم در جشنواره سال گذشته داشتید که 

محمود کلاری کارگردانش بود.
به نظرم آقای کلاری یک فیلم ماندگار ساخته 
است. واقعا برای من تجربه درخشانی بود. در 
این قاب ها و تصاویر کیف کردم. هر لحظه اش 
برای من خوشــایند بود کــه می توانم با این 
قاب ها در تصویر بمانم. نمی توانم بگویم چقدر 
برای من رویایی بود. تمام لحظه ها انگار نقاشی 
می شــدند. فضــای کار در دهه های 30 
و 40 می گذشــت و مــن خیلی این 
زمان را دوســت دارم. از گلدان های 
حیاط گرفته تــا دیوارها و غذایی 
که می خوردیــم برای من جذاب 
بودند. خوشــحالم که توانستم 
این فضــا را از طریق این فیلم 
تجربه کنم. اصلا علاقه من به 
سینما و بازیگری به همین 
دلیل اســت که می توانم 
زندگی هایی را تجربه کنم 

که در واقعیت نمی شود.

امکان  از 
زندگی های  تجربه 
مختلف در سینما 
گفتید. جایی هم 
وقتی  گفته اید 
می خواهم نقشی 
را بازی کنم سعی 
می کنم با آن نقش 

زندگی کنــم و آن را وارد زندگی واقعی ام 
می کنم.

بله. تا جایی که می توانم ایــن کار را می کنم؛ 
مثلا در فیلم »ســه کام حبس« که نقش یک 
پرستار را داشتم، واقعا 10 روز در بیمارستان 
کنار پرستارها ایستادم و از آنها چیزهایی یاد 
گرفتم. سر فیلم »تمشــک« هم سعی کردم 
زیســت آن شــخصیت را تجربه کنم؛ مثل او 
چادر سرم می کردم و بیرون می رفتم. وسایل 
ارتباط جمعی مثل موبایــل و لپ تاپ را کنار 

گذاشتم و خواستم تنهایی را تجربه کنم.

و اینها باعث شد افسرده شوید.
بله، مــن قبــل از فیلــم »تمشــک« اصلا 
نمی دانســتم افسردگی چیســت؛ آدم شاد و 
سرحالی بودم و بازی کردن در این نقش واقعا 

برایم سخت بود. 

بازی در تمشک و افسردگی ای 
که سراغ تان آمد باعث شد 6کیلو وزن کم 

کنید؛ درست است؟
بله، سر آن کار 6کیلو کم کردم، سر کار آقای 
کلاری هم 13کیلــو کم کردم؛ چــون آقای 
کلاری می گفــت، این شــخصیت نحیف تر و 
لاغرتر از تو است. مسئله دیگر این است که جز 
اینکه زیست شخصیتی را که می خواهم بازی 
کنم از نزدیک تجربه می کنم، اگر شــخصیت 
مربوط به گذشته باشــد درباره آن زمان هم 
مطالعه می کنم. سر کار »تابستان همان سال«، 
تعداد زیادی کتاب قجری خواندم؛ می خواستم 
از کنار هم قراردادن آنها به این درک برسم که 
یک زن در آن زمان چطــور زندگی می کرده 
اســت؛ چون معتقدم آن حــس را باید درون 

خودم پیدا کنم.

از کار با همسرتان سامان سالور 
بگویید. این نسبت ناخودآگاه روی کارتان 

تأثیر دارد؟
طرز تفکر من و سامان خیلی به هم شبیه است؛ 
هردو در کار به هم آزادی می دهیم. اگر من برای 
نقشی مناسب باشــم، نقش را به من می دهد؛ 

اگر نه هیچ اصراری نیســت و او هم این کار را 
نمی کند. من سر کارهای دیگر هستم و او هم 
می تواند بازیگران دیگــری را دعوت کند؛ ولی 
اگر جایی بفهمد نقش بــه درد من می خورد و 
من می توانم چیزی به آن نقــش اضافه کنم، 
حتما از من استفاده می کند. خودش همیشه 
می گوید وقتی بازیگری در کنارم است که برای 
کار تلاش می کند و بازیگر خوبی هســت، چرا 
از او اســتفاده نکنم؟ این را دارم نقل به مضمون 
می گویم؛ نمی خواهم از خــودم تعریف کنم. 
می گوید من از بازیگری که ایده دارد و با عشق و 
علاقه تلاش می کند به نقش برسد، چرا استفاده 
نکنم؟ ســامان هم در بازیگری من بسیار مؤثر 

بود. نخستین کار من در سینما هم با او بود.

که برای آن جایزه هم گرفتید.
بله. هم جایــزه جهانی گرفتم و هــم در فجر 
کاندیدا شدم. برای فیلم ســه کام حبس هم 
جایزه گرفتم. ســامان اصولا من را در کار فقط 
به عنــوان بازیگر می بیند؛ اینطور نیســت که 
حواسش به من بیشتر از بقیه باشد؛ یعنی ممکن 
است کاملا یک ســکانس من را از فیلم بیرون 
بیاورد. در این موارد خیلی حرفه ای کار می کند.

الان هم که ســر ســریال با او 
هستید.

بله. ســریال گردن زنی که یک داستان خیلی 
عجیب وغریب و معمایــی دارد، با حرکت های 
فراوان. به نظرم کارگردانی این کار خیلی سخت 
است؛ ولی ســامان از پس آن برآمده است. من 
که خیلی از بودن در این ســریال خوشحالم. 
برای نخستین بار نقشــی دارم که کمی شبیه 

خودم است.

من از اول هم عاشق پرده نقره ای بودم
من از همان ابتدا عاشق پرده نقره ای سینما بودم، اما خیلی اتفاقی با تئاتر شروع کردم: البته از اول سینما را دوست داشتم، ولی در دانشگاه 
تئاتر خواندم. برای نمایش مصائب استاد نوید ماکان کار آقای بیضایی تست دادم، پذیرفته شدم و کار کردم، ولی بعد سمت تصویر رفتم. 

تئاتر هم البته بسیار جذاب است ولی من سینما را ترجیح می دهم.
مکث

نقل قول

 سکانس دردسرساز 
»افعی تهران« 

سکانسی از ســریال »افعی تهران« درباره تنبیه 
دانش آموزان در مدارس بسیار بحث برانگیز شد 
و واکنش های مثبت و منفی زیــادی را به دنبال 
داشت. این ســریال به کارگردانی سامان مقدم 
و نویســندگی مشــترک پیمان معــادی و پویا 
مهدوی زاده، پخش خود را از اسفند ماه1402 در 

شبکه نمایش خانگی آغاز کرده است.
قسمت هشتم سریال »افعی تهران« با سکانسی 
جنجالی همراه بود. شخصیت آرمان بیانی )با بازی 
پیمان معادی( پس از سال ها برحسب تصادف با 
ناظم دوران مدرسه  اش مواجه می شود؛ ناظمی که 
خاطرات کتک  هایش پس از گذشت سال ها از ذهن 
آرمان پاک نشده و حالا او این ملاقات را به مثابه 
یک فرصت انتقام جویی می داند. حالا برای عوامل 
این سریال با عنوان توهین به  شأن و جایگاه معلم 

پرونده قضایی تشکیل شده است.
به نظر می رسد این شکایت در راستای صیانت از 
حقوق عامه و پیشگیری از وقوع جرم و به منظور 
حفظ حقوق معلمان و کارکنــان نظام آموزش و 
پرورش کشــور صورت گرفته است. غلام عباس 
ترکی، معاون حقوق عامه دادستان کل کشور در 
نامه ای از دادستان عمومی و انقلاب تهران خواسته 
تا ضمن تشکیل پرونده قضایی جهت رسیدگی به 
تخلفات سازندگان و عوامل تولید سریال »افعی 
تهران«، چگونگی صدور مجــوز و نحوه نظارت 
بر تولید و پخش مجموعه مذکور از ســوی ساترا 
به عنوان متولی قانونی موضوع نیز در دستور کار 

قرار گیرد.
ناگفته نماند، از یک منظر شــاید نباید به شکل 
مستقیم نوع برخورد با یک معلم یا ناظم را اینگونه 
نشان داد، اما باید یادمان هم باشد که در دهه های 
50و 60تنبیه بدنی یکی از عادات مرسوم بسیاری 
از معلمان و ناظمان بوده و این سکانس از سریال، 
یادآور آن دوران است؛ دورانی که دانش آموزان از 
کتک های بادلیل و بدون دلیــل در امان نبودند. 
البته هنوز هم برخی تنبیه های خشن در برخی 
از شهرها و روستاها دیده می شود؛ موضوعی که 
به نظر می رسد آموزش و پرورش بعد از برگزاری 
دادگاه های عوامل ســازنده »افعی تهران« به آن 

رسیدگی کند.
با توجه به شکایت آموزش و پرورش، غلامحسین 
محسنی اژه ای در نشست با جمعی از فرهنگیان 
و معلمان نمونه سراســر کشور، با اشــاره به این 
موضوع عنوان کرده است: جایگاه معلم در جامعه 
ما جایگاه رفیع و منیعی است، اما باید ببینیم که 
آیا در عمل توانسته ایم این جایگاه رفیع و منیع را 
پاس بداریم؟ آیا تخصیص سهم، اعتبار و بودجه به 
آموزش وپرورش ما همتــراز با اهمیت بالای نهاد 
آموزش و تربیت اســت؟ وی در ادامه با تأکید بر 
تکریم جایگاه و مقام رفیع معلم و مدرسه، یادآور 
شده است: حرمت مراکز آموزشــی و فعالان آن 
اعم از دانش آموزان، معلمــان و فرهنگیان حتما 
باید حفظ شود؛ همانطور که حریم خصوصی آنها 
نیز باید حفظ شود؛ شکســتن این حرمت و این 
حریم از هیچ شــخصی و هیچ بخشی قابل قبول 
نیست؛ در وهله نخست خود معلمان و فرهنگیان 
باید پاســدار حرمت و حریم نهاد آموزش و مرکز 
آموزشــی و دانش آموز باشند؛ در اینجا قطعا باید 
رسیدگی صورت گیرد تا حق و حقوقی از کسی 
ضایع نشود. خب چه کنیم که هم حرمت معلم و 
دانش آموز و حریم خصوصی اش حفظ شود و هم 
حقی از کسی ضایع نشود؟ باید در قبال این مسائل 

چاره اندیشی کرد.

سریال

»پرویزخان«
سختترینفیلممبود
وحید ابراهیمــی، مدیر 
فیلمبرداری: بعد از فیلم 
ســینمایی »موقعیــت 
مهدی«، فیلم »پرویزخان« 
سخت ترین فیلمی بود که 
کار کــردم و البته تفاوت 
زیادی با دیگر تجربه هایم  
داشت. پرتره های قبلی در 
جامعه مطرح بودند و اکثر 
مردم آنها را می شناختند، 
امــا درباره آقــای پرویز 
دهداری، غیر از کســانی 
که در دهه6۰ اهل فوتبال 
بودند یا الان هســتند، 
فقط معدودی ایشــان را 
می شناختند. کار ما سخت 
بود، چون می خواســتیم 
یک سند تاریخی را برای 
مخاطب به تصویر بکشیم. 

/  ایرنا

دیگربازینمیکنم
محمد فیلی، بازیگر: آخرین 
کارم در ســال گذشته در 
شیراز بود که تهیه کننده 
دستمزدم را پرداخت نکرد 
و تصمیم گرفتم دیگر بازی 
نکنم. کارگــردان در فاز 
خودش بود، فقط کار خودش 
را انجام مــی داد و به فکر 
دیگران نبود. تهیه کننده 
هم از افرادی بود که قبلا کار 
تهیه کنندگی نکرده بود، 
غیر از یک کار در اصفهان 
که دستمزد عوامل آن را هم 

پرداخت نکرده بود. / ایرنا

فراموشنشدهام
غلامحسین لطفی، بازیگر: 
من احتیاجی نــدارم که 
کسی حالم را بپرسد، چون 
خودم معمــولا حال همه 
را می پرسم. من فراموش 
نشده ام. برخی مطبوعات 
می گویند امثال من فراموش 
شده ایم، اما اینطور نیست. 
مــن اگــر کار نمی کنم، 
معنی اش این نیســت که 
فراموش شده ام و به  نظرم 
این حرف توهین آمیز است. 
هنوز هم هستند کسانی که 
مرتب حال مرا بپرسند و 
جویای احوالم باشند، ولی 
قرار نیست بیشتر این افراد 
دوستان من باشند. برای من 
مردم مهم تر هستند./ ایسنا

    چهارشنبه    19 اردیبهشت 1403
       29 شوال    1445
         سال سی ودوم
            شـماره  9091

سمیرا حســن پور بازیگری را از تئاتر و با نمایشی از 
بهرام بیضایی شــروع کرد؛ بعد سمت کار تصویری 
رفت و در فیلم ها و ســریال های زیادی بازی کرد که 
آخرینش اسکار، رئالیتی شو ساخته مهران مدیری بود 

و به تازگی از شبکه نمایش خانگی پخش شد. او البته 
پیش از این هم در سریال های شبکه نمایش خانگی 
مثل »جیران« حسن فتحی و رئالیتی شوی »شب های 
مافیا« حضور داشت. حالا هم در حال بازی در سریال 

»گردن زنی« به کارگردانی ســامان سالور، همسرش 
است که تصویربرداری اش احتمالا تا مرداد ماه به طول 
می انجامد. با او درباره حضور در شبکه نمایش خانگی و 

سریال جدیدش صحبت کردیم. 

شقایق عرفی نژادگفت وگو
روزنامه نگار

بــرایفیلــم»تابســتانهمــانســال«
13کیلــوکمکــردم؛چــونآقــایکلاری
میگفــت،ایــنشــخصیتنحیفتــرو
لاغرتــرازتواســت.مســئلهدیگــراین
اســتکهجزاینکهزیســتشخصیتی
راکــهمیخواهــمبــازیکنــمازنزدیک
تجربهمیکنم،اگرشــخصیت،مربوط
بهگذشــتهباشــددربــارهآنزمــانهم

مطالعهمیکنم

همکاریمجدد
رفقایقدیمی

داگ لیمان فیلم تازه مت دیمون را کارگردانی 
کــرد و زوج »هویت بــورن« پس از ســال ها 
دوباره در یک فیلم با یکدیگر همکاری کردند. 
به گــزارش مهر به نقــل از آسوشــیتدپرس، 
مت دیمــون که بیــش از 20ســال پیش در 
»هویــت بورن« بــه کارگردانــی داگ لیمان 
بازی کرده بود، لیمان را بــرای فیلم جدیدش 
»تحریک کنندگان« که یک کمدی اکشن درباره 
یک سرقت اشتباه است، استخدام کرد و او هم به 
بوستون رفت تا با دیمون و برادران افلک، کیسی 
و بــن، کار کند. لیمان در این بــاره گفت: انگار 
ناگهان با چتر نجات وارد خانواده شخص دیگری 
شده باشم. هر خانواده ای دیوانگی های خودش را 
دارد و من این را دوست دارم. به نوعی، من الان به 
روزهای ساخت فیلم های مستقلی برگشته ام که 
نمی توانستیم توجه  کسی را به این صنعت جلب 
کنیم؛ بنابراین فقط خودت هستی که کارت را 
با دوستانت انجام می دهی. این فیلمسازی مورد 

علاقه من است.
گفــت:  تهیه کننــده  والــش،  کویــن 
»تحریک کنندگان« در آگوســت از اپل اکران 
می شــود. فیلمنامه را کیســی افلک و چاک 
مک لین نوشــته اند. در این فیلم دیمون نقش 
پــدری ناامید به نــام روری را بــازی می کند. 
کیســی افلک هم یک جنایتکار خرده پا به نام 
کوبی اســت که برای دزدی از یک سیاستمدار 
فاسد با او متحد می شــود. اوضاع اما بد پیش 
می رود و مجبور می شــوند فــرار کنند. لیمان 
برای کارگردانی دوباره دیمون در فیلمی پس 
از »هویت بورن« و در نقشــی بسیار متفاوت با 
جیسون بورن که اساسا قهرمانی فوق العاده بود، 

هیجان زیادی داشت.

پلان


